



*La version française suit le texte anglais.*

## **Intergovernmental Meeting between Acho Dene Koe First Nation and Government of the Northwest Territories**

**YELLOWKNIFE, NT (November 7, 2024)** – Acho Dene Koe First Nation’s Chief Eugene Hope, Sub-Chief Donny Bertrand, Councillor Brenda Berreault, Councillor Vanessa Villeneuve, and Councillor Dennis Nelson met with Premier R.J. Simpson, Minister Caroline Wawzonek, Minister Caitlin Cleveland, Minister Vince McKay, Minister Lucy Kuptana, and Minister Lesa Semmler on November 7, 2024, in Yellowknife, Northwest Territories.

The meeting focused on areas of mutual interest, including:

- Directing their officials to negotiate a Memorandum of Understanding (“MOU”) to assist with exploring creative solutions to address the changing housing landscape and for the GNWT and Acho Dene commit to work together to re-examine the *Fort Liard Housing Plan (2019)* and instituting improvements to the housing situation in *Echaot’l Koe (Fort Liard)*.
- Committing to work in partnership to improve education outcomes.
- Dedicating to exploring governance composition options that best benefits all residents of *Echaot’l Koe (Fort Liard)*.
- Continuing the negotiating of the *Comprehensive Land, Resources and Self-Government Agreement* with the GNWT and *Acho Dene Koe First Nation* devoting to achieving finalization and implementation.
- Working together to leverage strong federal partnerships, particularly through shared forums such as NWT Council of Leaders, that will unlock the potential of critical minerals, shaping a prosperous future of the NWT.
- Entrusting to enhancing the inclusion of NWT Indigenous businesses and individuals more effectively in GNWT procurement policies.

- Prioritizing the public safety, health and mental health crises in the community by working together to adopt new approaches within the existing liquor and cannabis regime that meets the unique needs of the *Echaot'l Koe* (Fort Liard).

The *Intergovernmental Memorandum of Understanding between the Acho Dene Koe First Nation and Government of the Northwest Territories* was signed on October 3, 2022. The Agreement outlines the commitment of the two governments to work together to build a strong government-to-government relationship.

Bilateral meetings between Acho Dene Koe First Nation and the Government of Northwest Territories provide an important forum to identify areas of mutual interest and concern so that the two governments can better work together to bring benefits to Northwest Territories residents.

### **Quick Facts**

- The *Intergovernmental Memorandum of Understanding* was signed between the Acho Dene Koe First Nation and Government of the Northwest Territories on October 3, 2022, for a four-year term.
- The Agreement recognizes the importance of the government-to-government relationship between the Acho Dene Koe First Nation and the Government of the Northwest Territories.
- The Agreement commits the two governments to meet once per year.

### **For more information, contact:**

Toyoke Adedipe  
Manager Public Affairs and Communications  
Department of Executive and Indigenous Affairs  
Government of the Northwest Territories  
(867) 767-9168 ext. 15017

Boyd Clark  
Advisor / Acting Band Manager  
Acho Dene Koe First Nation  
Tel: 306-681-5171

---

## **Réunion intergouvernementale entre la Première Nation Acho Dene Koe et le gouvernement des Territoires du Nord-Ouest**

**Yellowknife (TNO), le 7 novembre 2024** – Les représentants de la Première Nation Acho Dene Koe, soit le chef Eugene Hope, le sous-chef Donny Bertrand, et les conseillers Brenda Berreault, Vanessa Villeneuve et Dennis Nelson ont rencontré le premier ministre R. J. Simpson et les ministres Caroline Wawzonek, Caitlin Cleveland, Vince McKay, Lucy Kuptana et Lesa Semmler le 7 novembre 2024, à Yellowknife, aux Territoires du Nord-Ouest.

La réunion a permis d'aborder diverses questions d'intérêt commun, notamment :

- Demander à leurs représentants de négocier un protocole d'entente (PE) pour trouver des solutions innovatrices permettant de faire face à la situation changeante du logement et de s'assurer que le gouvernement des Territoires du Nord-Ouest et la Première Nation Acho Dene Koe s'engagent à travailler ensemble pour réexaminer le Plan sur le logement de Fort Liard (2019) et à apporter des améliorations à la situation du logement à Echaot'l Koe (Fort Liard).
- S'engager à travailler en partenariat pour améliorer les résultats en éducation.
- S'engager à étudier les différentes possibilités de structures de gouvernance qui profiteraient le plus à tous les résidents d'Echaot'l Koe (Fort Liard).
- Poursuivre les négociations concernant l'Accord global sur les terres, les ressources et l'autonomie gouvernementale grâce à un engagement du gouvernement des Territoires du Nord-Ouest et de la Première Nation Acho Dene Koe à le finaliser et à le mettre en œuvre.
- Travailler ensemble pour tirer parti de solides partenariats avec le gouvernement fédéral, notamment grâce à des tribunes conjointes comme le Conseil des dirigeants des TNO, afin d'exploiter pleinement le potentiel des minéraux critiques et d'ainsi forger un avenir prospère pour les TNO.
- S'engager à accroître l'inclusion des entreprises et des résidents autochtones des TNO de façon plus efficace dans les politiques d'approvisionnement du GTNO.
- Travailler ensemble pour adopter de nouvelles approches qui répondent aux besoins uniques de la collectivité d'Echaot'l Koe (Fort Liard) en ce qui concerne la législation sur les boissons alcoolisées et le cannabis en accordant la priorité aux problèmes de sécurité publique, de santé et de santé mentale dans la collectivité.

Le Protocole d'entente intergouvernemental entre la Première Nation Acho Dene Koe et le gouvernement des Territoires du Nord-Ouest a été signé le 3 octobre 2022. L'entente

fait état de l'engagement des deux gouvernements à travailler ensemble pour établir une relation de gouvernement à gouvernement solide.

Les réunions bilatérales entre la Première Nation Acho Dene Koe et le GTNO sont une excellente tribune pour déterminer les domaines d'intérêts mutuels et ainsi favoriser la collaboration entre les deux gouvernements et en faire bénéficier les résidents des TNO.

### **Faits en bref**

- Le Protocole d'entente intergouvernemental entre la Première Nation Acho Dene Koe et le gouvernement des Territoires du Nord-Ouest a été signé le 3 octobre 2022, pour une durée de quatre ans.
- Le protocole d'entente reconnaît l'importance de la relation de gouvernement à gouvernement entre la Première Nation Acho Dene Koe et le gouvernement des Territoires du Nord-Ouest.
- Le protocole d'entente engage les gouvernements participants à se rencontrer une fois par année.

### **Pour en savoir plus, communiquez avec :**

Toyoke Adedipe

Gestionnaire des relations publiques et des communications

Ministère de l'Exécutif et des Affaires autochtones

Gouvernement des Territoires du Nord-Ouest

867-767-9168, poste 15017

Boyd Clark

Conseiller et administrateur de bande intérimaire

Première Nation Acho Dene Koe

Tél. : 306-681-5171